
یکی از ویژگی های پاندومی کرونا این بود که با برجسته ترین 

خطوط روی پیشـــانی تمام مردم دنیا نوشت؛ قبول کنید 

همه چیز همیشه طبق برنامه ریزی ها پیش نمی رود... چه 

کسی فکر چنین روزهایی را می کرد؟ تمام سالن های فعال 

سینما در سرتاســـر دنیا از ناحیه قرنطینه های عمومی در 

کشـــورهای مختلف و مقرراتی که فاصله گذاری اجتماعی 

را ایجاب می کرد، لطمه خوردند. در ایران هم همین اتفاق 

افتاد و این اتفاق با عید نوروز که پرفروش ترین زمان نمایش 

در ســـینمای ایران هم هست، همزمان شـــد. حالا نوبت 

قوت گرفتن چیزی در ایران بود که چند ســـالی از شـــروع 

فعالیتش می گذشت اما هیچ کس فکر نمی کرد چنین اتفاق 

تلخ و مرگباری پیش بیاید و چنین رونقی به این تازه وارد عالم 

سینما، یعنی سیستم پخش VOD بدهد. شاید اگر کرونا 

تمام اکران های فصل بهار را ملغی نمی کرد، به این زودی ها 

در ایران تجربه اکران دیجیتال اتفاق نمی افتاد؛ اما »خروج« 

ابراهیم حاتمی کیا در چنین شـــرایطی نمایش داده شد و 

زمزمه هایی از شـــروع دورانی جدید در سینمای ایران را سر 

زبان ها انداخت. به جز کسانی که از برچیده شدن مافیای 

اکران پرده ای صدمه می دیدند، تقریبا هیچ کس نبود که این 

اتفاق را زیرسوال ببرد و همه از این چشم انداز جدید استقبال 

 VOD کردند. حالا چه این را دوست داشته باشیم و چه نه؛

در ایران اهمیتی بسیار جدی تر از قبل پیدا می کند که حتی 

با پایان پاندمی کرونا هم تاثیرات آن باقی خواهد ماند. حالا 

وقت مناسبی به نظر می رسد که یک بررسی کلی از چیستی 

VOD و روند آن در ایران و جهان از نظر بگذرانیم. 

از کجا آمد؟
VOD  به سیســـتم هایی گفته می شود که به کاربران اجازه 

می دهنـــد محتواهـــای صوتی یا تصویـــری را هر زمان که 

 VOD خودشـــان خواستند اســـتفاده کنند. از این جهت

را هـــم می توان رقیب تلویزیون دانســـت، هم رقیب چیزی 

به اســـم ویدئوکلوپ ها که البته امروزه فعالیت شان بسیار 

کمرنگ تر شـــده و هم به نوعی رقیب پرده نقره ای سینما. 

توســـط این سیستم پخش و با اســـتفاده از ابزارهایی مثل 

یک دستگاه ســـتاپ باکس برای تلویزیون یا یک کامپیوتر 

یا دســـتگاه های دیگر، مخاطب این اجازه را پیدا می کند 

که به صورت آنی محتویات صوتی و بصری را تماشـــا کند یا 

آنها را روی کامپیوتر، دستگاه های ضبط دیجیتال ویدئو یا 

پخش کننده های قابل حمل دانلود کرده و هر زمان که تمایل 

داشت، ببیند یا بشنود. 

سیستم تلویزیونی VOD اولین بار سال ۱۹۹۴ در انگلستان 

به وجود آمد و در ۱۹۹۸ شرکت ارتباطات کینگستون، اولین 

 VOD کاملا تجاری را راه اندازی کرد. عبارت VOD سرویس

مخففی از عبارت )Video on demand( به معنای »ویدئو 

درصورت تقاضا« بود و جزء اولین نســـخه های پیشرفته در 

رســـانه های تعاملی به حســـاب می آمد؛ رسانه هایی که با 

آغاز قرن ۲۱، گستره شان وسعت بسیار بیشتری پیدا کرد 

و امروز تقریبا می شـــود تمام جهان را درگیر آنها دانســـت. 

به رغم اینکه انگلستان یکی از سرآمدان جهان در سیستم 

تلویزیون دولتی بود، سیستم VOD در آنجا سربرآورد اما این 

شیوه توزیع محصولات تصویری، در آمریکا بود که توانست 

اوج بگیرد و شـــاید دلیل آن این باشد که آمریکا سابقه ای 

طولانی تر در سیستم تلویزیون های کابلی و پولی داشت. 

امروز کمپانی نتفلیکس مشهورترین شرکت VOD دنیا است 

که چند سالی می شود به حوزه تولید فیلم و سریال هم ورود 

کرده و »مرد ایرلندی« فیلم اسکاری مارتین اسکورسیزی که 

از کارگردان های مشهور و باسابقه آمریکاست، جزء آخرین 

نمونه های تولیدات این شرکت به حساب می آید. در اواخر 

سال گذشـــته، رفته رفته بعضی از دیگر شرکت های بزرگ 

رســـانه ای هم تصمیم گرفتند بستر انتشاری مثل VOD را 

جدی بگیرند و وارد رقابت با نتفلیکس بشوند. 

کمپانـــی دیزنی در تاریـــخ ۱۲ نوامبـــر ۲۰۱۹ )۲۱ آبان 

۱۳۹۸( در ایالات متحده، کانادا و هلند سیستمی را به نام 

دیزنی پلاس راه اندازی کرد که یک نوع شبکه پخش استریم 

بر بستر اینترنت به همان سبک نتفلیکس است و مزیت هایی 

که بـــرای رقابت با نتفلیکس روی آن تاکید شـــده، قیمت 

مناســـب، دسترسی به آرشیو بزرگ دیزنی و پیکسار و البته 

سانسور شدن فیلم ها هستند. باب ایگر، مدیر دیزنی روی این 

تاکید کرده که دیزنی پلاس به طور خاص روی سرگرمی های 

خانواده محور متمرکز خواهد شـــد و هیچ محتوایی دارای 

درجه R یا TV نیســـت. راه اندازی اولیه دیزنی پلاس کمتر 

از دوهفته، پس از به  کار افتادن اپل تی وی پلاس آغاز شد. 

اپل تی وی پلاس یک هفته بعد از دیزنی پلاس، در تاریخ ۱۹ 

نوامبر )۲۸ آبان(، در استرالیا و نیوزیلند آغاز به کار کرد و در 

تاریخ ۳۱ مارس )۱۲ فروردین( هم در سراسر اروپای غربی 

که شـــامل انگلیس، فرانسه، آلمان، ایتالیا، اسپانیا و چند 

کشور دیگر منطقه می شـــود، راه اندازی می شود. از اوایل 

اکتبر سال ۲۰۲۰ میلادی این سرویس برای کاربران اروپای 

شرقی و آمریکای لاتین هم فعال سازی خواهد  شد. البته باید 

توجه داشـــت که باب ایگر، مدیرعامل شرکت والت دیزنی، 

عضو هیات مدیره شرکت اپل هم هست. چنان که مشخص 

است، سیستم VOD کم کم توسط شرکت هایی که در ابتدا 

آن را مانع نوع به خصوص کسب وکار خود می دانستند هم 

به رســـمیت شناخته می شـــود و این بازار درحال عمومیت 

یافتن بیشتر است. 

VOD ایران و پدیده
چند سال بیشتر از ورود سیستم VOD به ایران نمی گذرد 

اما طی ســـال های اخیر استفاده از تلویزیون های تعاملی 

گستره بیشتری در کشور پیدا کرده است. سال ١٣٨٠ اولین 

زمزمه ها برای ورود به ایران مطرح شد اما کش و قوس های 

حقوقی فراوان، به راه افتادن چنین سیستمی را تا ۱۳۹۱ 

عقب انداخت. مشـــکل اصلی طی تمام این سال ها این 

بود که کدام نهاد متولی سیســـتم های باشد. صدا و سیما 

بزرگ ترین داعیه دار این موضوع بود و ســـرانجام در سال 

۱۳۹۱ هم این سایت تلویبیون، وابسته به صداوسیما بود که 

به عنوان اولین سرویس پخش زنده اینترنتی در ایران رسماً 

فعالیتش را آغاز کرد. در سال ۱۳۹۳ آرشیو کامل صداوسیما 

به تلویبیون اضافه شـــد و اپیکیلیشن همراه آن هم به بازار 

آمد. تازه می شد گفت در ایران چیزی شبیه وجود دارد. در 

اواخر همان ســـال ۹۳ بود که فیلیمو کار خود را آغاز کرد و 

به سرعت محبوبیت یافت. طی این سال ها چند تلویزیون 

تعاملی دیگر هم فعالیت هایی داشتند که بین شان حتی 

بعضی از محصولات تولیدی خود این شبکه ها وجود داشت؛ 

اما به طور کل هنـــوز تولید محصولات برای وی اودی های 

ایرانی به صرفه اقتصادی نرســـیده اســـت. فیلیمو در این 

ســـال ها به شدت رشد کرد و در ۱۳۹۶ به نقطه اوج رسید؛ 

تا اینکه در ۱۳۹۷ نماوا به بازار ایران وارد و به رقیبی جدی 

برای فیلیمو تبدیل شد. احتمال دارد با گسترش این بازار، 

در آینده، تلویزیون های تعاملی جدیدی هم به فعالان این 

عرصه در ایران اضافه شوند.

VOD و دوستان و دشمنانش
بین اهالی سینما

برخـــورد اهالی ســـینما با پدیده ای مثل VOD همیشـــه 

و در همه موارد یکســـان نبوده اســـت. VOD  در دو، ســـه 

ســـال اخیر گاه با ایجاد موج هـــای جدی و موثر علیه خود 

از ســـمت اهالی سینما مواجه بود. به طور مثال انتقادهای 

سرســـختانه استیون اســـپیلبرگ، کارگردان و تهیه کننده 

سرشـــناس آمریکایی از شـــرکت نتفلیکس و تلاش های او 

برای جلوگیری از حضور آثار این کمپانی در مراســـم اسکار 

یا عدم نمایش فیلم تحسین شـــده »روما« در جشنواره کن، 

بـــه دلیل قانون نتفلیکس که پخش آنلاین و اکران فیلم  در 

سالن ها را به طور همزمان انجام می داد از نمونه های برخورد 

منفی اهالی ســـینما با این پدیده هستند. در طرف دیگر 

ماجرا مواردی مثل ساخته شـــدن فیلم هایی ازقبیل »مرد 

ایرلندی« قرار می گیرد که تولیدشدن شان به جز نتفلیکس 

که به دلیل انتشار آنلاین محصولات، مخاطبان فراوان تری 

دارد، برای هیچ کمپانی دیگری صرفه اقتصادی نداشـــت. 

مارتین اسکورسیزی، کارگردان »مرد ایرلندی«، به رغم اینکه 

خود مدافع سرســـخت نمایش فیلم روی پرده بزرگ است، 

درصورتی که یک VOD حامی پروژه اش نمی شـــد، اساسا 

امکان ساخت این فیلم را پیدا نمی کرد. 

بخشـــی از دلایل مقبولیت سیســـتم VOD بین تعدادی 

از اهالی ســـینما را باید در استدلالی جست وجو کرد که 

کمپانی نتفلیکس به عنوان پاســـخی نسبت به انتقادات 

استیون اسپیلبرگ مطرح کرد. چند سال پیش نتفلیکس 

در پاسخ به اســـپیلبرگ که خواستار عدم حضور آثار این 

شـــرکت در اسکار شده بود، به اینکه توانسته است امکان 

تماشـــای فیلم برای ساکنان مناطق فاقد سالن سینما را 

فراهم کند، اشـــاره کرده بود. گذشته از هر نوع قضاوتی 

راجع به ارجحیت دیدن فیلم روی پرده بزرگ یا در قالب های 

خانگی و آســـان، این نکته مسلم است که تلویزیون های 

تعاملی توانســـته اند از طریق آسان تر کردن تماشای فیلم 

به تعداد مخاطبان ســـینما بیفزایند و این بازار را گسترش 

بدهند. فراهم کردن امکان تماشای فیلم برای کسانی که 

در مناطق دور از سالن های سینما زندگی می کنند، ارزان 

کردن تماشای فیلم و فراهم شدن امکاناتی برای فیلم دیدن 

در داخل منازل یا مسیرهای بین راهی و حتی اوقات فراغت 

در محل کار، همگی چیزهایی بودند که مقدار فیلم دیدن 

افـــراد در جامعه جهانی را بیشـــتر کرده اند و بر ابعاد بازار 

سینما افزوده اند. در ایران تا به حال هیچ گونه مقاومتی از 

جانب سینماگران در مقابل تلویزیون های تعاملی صورت 

نگرفته است. VOD  در ایران نسبت به بعضی کشورهای 

دیگر پدیده ای جدیدتر به حساب می آید و هنوز فرصت آن 

فراهم نشده که نوع برخورد اهالی سینمای ایران با چنین 

رسانه ای به طور جامع ارزیابی شود. اما بنا به بعضی دلایل 

می شود حدس زد که VOD در ایران مقاومت های کمتری 

نسبت به سایر کشـــورها ایجاد کند، چون سیستم اکران 

فیلم در سینمای ایران غیرفراگیر و به عبارتی ناقص است 

و البته شاید به همین دلیل، همیشه حرف و حدیث هایی 

درباره عادلانه بودن یا نبودن جداول اکران فیلم ها مطرح 

اســـت که مطابق آنها می توان اکثریت قاطع سینماگران 

ایرانـــی را جزء طیف افراد ناراضی از این اوضاع دانســـت. 

اینکـــه آیا تلویزیون های تعاملی ایـــران در آینده خواهند 

توانست به طور مستقیم، تولیدکننده عمده و موثر فیلم های 

ســـینمایی باشند یا نه، در بســـتر زمان پاسخ خود را پیدا 

خواهد کرد؛ اما تا همین جای کار می شـــود گفت مشکل 

نبود عدالت در توزیـــع فیلم ها، چنانکه در اکران پرده ای 

آنها مطرح است، تا به حال در تلویزیون های تعاملی ایران 

وجود نداشـــته و سینماگران کشور از این جهت نقدهایی 

که به سیســـتم اکران از طرفی و نوع برخورد صداوسیما با 

فیلم هـــای مختلف از طرف دیگر داشـــته اند را لااقل تا به 

اینجای کار نسبت به سیستم VOD نداشته اند. در کشوری 

مثل ایالات متحده که انبوهی از سالن های نمایش فیلم را 

در سرتاســـر جغرافیای خود داراست، نبودن یا گران بودن 

ســـالن سینما در بعضی مناطق باعث صعود شرکت هایی 

مثل نتفلیکس و پس از آن پیوستن دیزنی و اپل به این بازار 

شـــد. می شود حدس زد که ضعف سیستم اکران و کمبود 

 VOD سالن های نمایش فیلم در ایران، استقبال از سیستم

را چه از جانب ســـینماگران و چه مخاطبان ایرانی، خیلی 

بیشتر می تواند برانگیخته کند. 
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يادداشت

من باید در  پیمان طالبی
این مجالی ترانهسرا

که نصیبم شده، هر از گاهی به 

معرفی یک کتاب یا یک فیلم یا 

یک موســـیقی خوب بپردازم، 

یعنی اساســـا اینجـــا کار من 

»معرفی« اســـت، بنابراین این 

یادداشت هم در همین  راستا و 

با همین هدف نوشته شده است. 

شاید در ابتدای امر خنده دار باشد که بخواهیم برای قوم ایرانی سعدی را 

معرفی کنیم. برای ایرانی هایی که از هر کدام شان با هر سبکی از زندگی 

و هر میزان سواد بپرسی »سه شاعر سرشناس ایرانی را نام ببرید«، اگر اولین 

پاسخ شان سعدی نباشد بدون شک دومین خواهد بود. ایرانی هایی که 

ســـخن گفتن شـــان را هم مدیون ســـعدی اند، زمانی کـــه در محاوره و 

گفت وگوهای روزمره از تعابیری استفاده می کنند که همه آنها را از گلستان، 

بوستان و غزلیات سعدی آموخته اند، تعابیری چون »خانه از پای بند ویران 

است«، »این ره که تو می روی به ترکستان است«، »از کوزه همان برون تراود 

که در اوســـت«، »آن را که حساب پاک است از محاسبه چه باک است«، 

»جور استاد به ز مهر پدر« و ...

اول اردیبهشت ماه روز بزرگداشت سعدی شیرازی است. در چندسال اخیر 

در چنین روزی قوم ایرانی برای ســـعدی در شـــبکه های مجازی »پست« 

می  گذارند! به این صورت که در موتور جستجوگر گوگل عنوان »شعرهای 

ســـعدی را تایپ می کنند و عکسی هم از آرامگاه سعدی را در کنارش قرار 

می دهند و ماحصل کار را در قالب یک پست در فضای مجازی به اشتراک 

می گذارند. اینکه به یاد مفاخر فرهنگ و هنرمان هستیم - ولو یک روز در 

سال- هیچ بد نیست، اما شاید بتوان کار دیگری نیز کرد.

در میان شـــاعران شهیر فارسی تنها ســـعدی بود که زندگی اجتماعی 

پویایی داشـــت، یعنی هم اهل معاشرت بود و هم به خاطر سفرهایش 

سرد و گرم روزگار را چشیده بوده است. فردوسی همه عمرش را در باغی 

زیبا وقف سرایش شاهکار ادب فارسی، شاهنامه کرد. خیام در نیشابور 

دور از جذبه دربار بود و بیشتر عمرش را صرف مطالعات ریاضی و نجوم 

کرد. مولوی که از حمله مغولان به آســـیای صغیر- که درکنار اصفهان، 

فارس و هند جزء مناطق امن آن روزگار به حساب می آمدند- پناه آورده 

بود، بیشتر عمرش را در قونیه طی کرد. حافظ هم که از دیار محبوبش 

شـــیراز خارج نشد و با وجود احترامی که در دربار داشت، منزوی ماند. 

ســـعدی اما اجتماعی تر از این شـــاعران بود و با مردم تعامل داشـــت؛ 

آن گونه که خود می گوید:

»در اقصای عالم بگشتم بسی

به سر بردم ایام با هر کسی

تمتع به هر گوشه ای یافتم

ز هر خرمنی توشه ای یافتم...«

ســـخن اینجاســـت که با این وصف چرا قومیت ایرانی از تعامل با سعدی 

برکنار مانده است؟ در خانه هر ایرانی اگر شاهنامه فردوسی نباشد، حتما 

بوســـتان و گلستان شیخ اجل را در کنار دیوان حافظ می توان پیدا کرد. 

همین جا می توان این خرده را گرفت که اساس تفکر سعدی و وجه غنایی 

چشمگیر آثار او را می توان در غزلیاتش پیدا کرد که گویی ایرانی ها خود را 

از خواندنش بی نیاز دیده اند و به بوستان و گلستان بسنده کرده اند. تازه 

اگر آثار منثور او را به کناری بنهیم که این نیز خود جرمی است عظیم که 

استاد ذبیح الله صفا به شایستگی می گوید:

»او در نثر خود شاعر است و در شعر خود اشعر.«

این یادداشت را گذاشـــتم برای روزی که به تعبیر تقویم »روز سعدی« 

نباشـــد که بگویم هر روز، روز سعدی اســـت و روز حافظ. هر روز باید 

دیوان حافظ را ورق زد و کلیات ســـعدی را کنار دســـت داشت. ایرانی 

جز فرهنگ و هنرش به چیزی زنده نیســـت و فرهنگ و هنر نیز حیاتش 

را وام دار زبان فارســـی است و شکی نیســـت که اگر چیزی به نام زبان 

فارســـی وجود دارد که امروز به ما هویت می بخشد، از نظم و نثر نغز و 

دلکش شاهنامه فردوسی و تاریخ بیهقی و مرزبان نامه و مقالات شمس 

و غزل های حافظ و سعدی است.

یادداشتیپسازروزسعدیدربارهسعدی

هرروز،روزسعدیاست

VODهاازکجاآمدندوچگونهمحبوبشدند

تلویزیون اختیاری

فیلم »خروج« از کجا دانلود غیرقانونی شد
محمدباقـــر اصغری، مدیر حفاظت از مالکیت 

فکری و صیانت از داده سازمان تنظیم مقررات 

صوت وتصویر فراگیر )ساترا( در گفت وگو با مهر 

درباره انتشار غیرقانونی فیلم سینمایی »خروج« 

ساخته ابراهیم حاتمی کیا گفت: »با هماهنگی 

پلیس فتا و معاونت فضای مجازی دادستانی تا 

به این لحظه چهار مجرای انتشار غیرقانونی را 

بسته ایم که شامل سه وبسایت و یک بستر آپلود 

فیلم می شود. همچنین پلیس فتا می تواند در 

مسدودسازی کانال های تلگرامی که از داخل 

ایران مدیریت می شـــوند، نقش آفرینی کند. 

اتفاقا به تازگی یک کانال تلگرامی را شناسایی 

کرده ایم که مربوط به یک موبایل فروشـــی در 

یکی از مناطق کردســـتان بود. ما ســـریعا اطلاعات این کانال را به کارشناس مربوطه گزارش کردیم تا روند 

مسدودسازی آن طی شود.«

اصغری بیان کرد: »مسدودسازی این کانال های تلگرامی برعهده دادستانی است، اما ساترا در این زمینه 

کمک می کند. البته گلایه ای که داریم به ذی حقان این امر هم مربوط می شود، چراکه آنها آنچنان که باید 

حساسیت نشان نمی دهند. ما به تنهایی نمی توانیم کانال های تلگرامی را رصد کنیم. بنابراین کارگردان و 

تهیه کننده هم باید به کمک ما بیایند و نقش فعالانه تری داشته باشند، ضمن اینکه پلتفرم های اکران کننده 

فیلم هم باید کمک کنند. در این صورت اگر منتشـــرکننده غیرقانونی فیلم، یک وبســـایت باشد، آن را در 

یک ساعت و اگر کانال تلگرامی باشد با هماهنگی فتا آن را در ۴۸ ساعت مسدود می کنیم.«

سیاست صداوسیما تولید سریال برای نوجوان ها نیست
مهدی سالم، رئیس شـــبکه امید در گفت وگو 

با تســـنیم  درخصوص فقدان سریال نوجوانانه 

در تلویزیون گفت: »ما این شـــب ها ســـریال 

خارجـــی »امپراطور چین« را روی آنتن برده ایم 

و »ســـه درچهار« هم ســـریال ایرانی ماســـت و 

پخش شان تا هفته دوم ماه مبارک رمضان ادامه 

دارد. ما همیشـــه برای ساخت سریال نوجوان 

خصوصا در شـــبکه امید تلاش کرده ایم و حتی 

دغدغه مان برای ساخت در سیمافیلم بوده اما 

هیچ وقت نوجوان اولویت نبوده اســـت. سال 

گذشته هیچ طرح تولیدی برای ساخت سریال 

نوجوان وجود نداشـــت؛ دو ســـال قبل »خانه 

مادری« در شـــبکه کرمان پخش شد. سیاست 

ســـازمان صداوسیما نیست شبکه ای مثل امید، گروه فیلم و سریال مستقل داشته باشد، اگر این طور بود 

حتما برای ماه رمضان سریال رمضانی مستقلی برای نوجوانان می ساختیم.«

وی درباره برنامه شـــبکه امید ویژه ماه رمضان گفت: »برنامه »به توان خدا« ویژه ماه مبارک رمضان در ۳۰ 

قسمت ۲۲ دقیقه ای و در سه نوبت بعد از اذان صبح، ظهر و مغرب از شبکه امید پخش می شود. این برنامه 

با محوریت احکام ویژه ماه مبارک رمضان، مسائل اخلاقی ویژه نوجوانان و پرسش های نوجوانان در حوزه 

ســـبک زندگی دینی با حضور آقایان ماندگاری، رضا جوان آراســـته، مهدی کرمی و شاکری تولید و پخش 

خواهد شـــد. اجرای این برنامه را ســـیدمحمدصادق تربتیان و تهیه کنندگی آن را آقایان سیدعبدالمجید 

رکنی و جواد بیک محمدی برعهده دارند.«

کرونا جلوی ایتالیاییی ها را برای برگزاری جشنواره ونیز نگرفت
جشـــنواره فیلـــم ونیز که قرار اســـت از دوم تا 

دوازدهم ســـپتامبر )۱۲ تا ۲۲ شهریور( برگزار 

شود، بزرگ ترین رویداد بعدی پس از جشنواره 

فیلم کن در تقویم ســـینمایی ســـال محسوب 

می شـــود. با وجود اینکه چهارماه ونیم تا زمان 

برگزاری جشنواره فیلم ونیز باقی مانده است اما 

هنـــوز درباره اینکه می توان این رویداد را برگزار 

کرد یا نه، عدم قطعیت وجود دارد.

از ۱۷ آوریل ایتالیا بدترین کشور اروپایی مواجه 

با ویروس کرونا بوده و بیش از ۲۲ هزار نفر کشته 

و ۱۶۹ هزار نفر به این بیماری مبتلا شده اند، با 

این حال امید می رود که روند بهبود شروع شده 

باشد. قرنطینه کامل ایتالیا تا سوم ماه می )۱۴ 

اردیبهشت( ادامه یافته اما برخی بر این باورند که سینماها و دیگر مراکز اجتماعی مانند کنسرت ها همان 

زمان یا پیش از شروع تابستان کار خود را از سر می گیرند.

برخی افراد ازجمله فرانچسکو روتلی، رئیس انجمن ملی تهیه کنندگان و توزیع کنندگان ایتالیا نیز پیشنهاد 

داده که کشور به مقیاس وسیع به سینماهای درایو-این )با اتومبیل( توجه کند، اما این گزینه ای برای ونیز 

نیست.گفته شده تیم بررسی جشنواره فیلم ونیز در حال بررسی فیلم هایی است که تا پیش از قرنطینه تکمیل 

شـــده بودند تا بتوانند حاضران جشنواره امسال را انتخاب کنند. این بررسی ها از طریق ویدئوکنفرانس ها 

با ســـازندگان فیلم ها در سراسر جهان صورت می گیرد. آلبرتو باربرا، مدیر جشنواره پیش تر امکان برگزاری 

آنلاین جشنواره فیلم ونیز را رد کرده بود.
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